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Конференции 
Международная конференция 

ЭКОНОМИЧЕСКАЯ СОЦИОЛОГИЯ: СТАРЫЕ ПРОБЛЕМЫ И НОВЫЕ ПОДХОДЫ 
Исследовательская сеть по экономической социологии  

Европейской социологической ассоциации 

 

6–8 сентября 2006 г., Лиссабон  
 

По старой доброй традиции экономсоциологи продолжают собираться раз в год в сентябре. 
Основной состав участников не меняется, хотя появляются и новые лица. Ощущение 
общности интересов во многом способствовало оживленным дискуссиям, происходившим  
после каждой панели. Давно не видела подобного на других конференциях.  

Принимающая сторона – исследовательский центр – во многом задавала тон обсуждений,  в 
центре внимания авторов чаще находились результаты эмпирических исследований, чем 
анализ теоретических подходов, хотя, несомненно, теории было уделено должное внимание.  

В теоретическом плане в центре обсуждений оказались работы, анализирующие взаимосвязь 
экономической социологии и экономической истории. В отдельную группу можно выделить 
представляют доклады, базирующиеся на концепции экономики знаний. Представлены 
новые социологические трактовки таких понятий, как рынок, цены, способы регулирования 
рыночных отношений. В международном экономсоциологическом сообществе продолжается 
обсуждение исторических моментов формирования самой экономической социологии как 
науки в разных странах. Хотя не обходится без курьезов, когда исследователи разных стран 
расходятся в трактовках изучаемых текстов. Бедный Вебер!  

На конференции традиционно было представлено много интересных работ, анализирующих 
развитие экономик различных стран, отраслевых структур и отдельных предприятий на базе 
экономико-социологических подходов: в Китае, Гане, Португалии, Южно-Африканских 
государствах. Экономическая социология продолжает активно вторгаться на поле 
экономического анализа, демонстрируя преимущества своих подходов. Продолжают оставаться 
актуальными исследования по глобализационной тематике, отслеживающие миграционные 
потоки, изменение национальной структуры потребления под влиянием мировых процессов.  

Интересной новой тенденцией 2006 г. стало  появление докладов, посвященных проблемам 
функционирования медицинской сферы и социальных последствий биотехнологий. Особое 
внимание аудитории вызвали работы по экономике подарков и роли подарков в системе 
коммуникаций покупатель-продавец.  

Все более нарастающей тенденцией в сфере международных эмпирических исследований 
становится использование вторичного анализа массивов европейских обследований. Однако 
наряду с несомненными плюсами этих подходов (прежде всего, масштабности 
исследований), проявляются и минусы. Иногда исследователи вынуждены делать 
определенные допущения и использовать интерпретационные схемы, не подкрепленные 
индикаторами, так как первоначальный опрос не преследовал цели, заложенные во 
вторичном анализе.  

Специально не называю фамилий ни лучших, ни спорных докладов, начинаю воспринимать 
это сообщество как реальную среду, позволяющую почувствовать новую грань 
академической свободы, здесь открываются новые горизонты и появляются новые идеи.  

Н.Н. Ивашиненко, 
Нижегородский государственный университет 
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Opening Session. SOCIUS’ President – João Peixoto 

Panel 1: New Markets I 

• José Luís Garcia. Bioeconomy, ideology and charisma  
• Louis Augustin-Jean. The social construction of markets in transitional economy: the 

example of the Sugar Industry in China  
• Philippe Steiner. Organs gift giving as an organizational issue  
• Arne Dulsrud. The dual face of retailing 

 

Panel 2: Countries, Culture and Regions 

• Sokratis Koniordos. Strategy and serendipity in developing a cultural economy in the island 
of Crete. 

• Ivone Freire Costa. External control of the agencies of public security and social 
participation. 

• Nurit Bird-David, Asaf Darr. Mass gifts: On gifting in advanced capitalist markets  
• Daniel Maman, Zeev Rosenhek. The contested institutionalization of policy paradigm shifts. 

The adoption of inflation targeting in Israel 
 

Panel 3: Theory I 

• Vânia G. Bessi. Immaterial labour and the resistance in the every-day worklife 
• João Carlos Graça. Economic sociology as a science of moral facts?  
• Marc Jacquinet. The process theory of economic regulation: Contributions from historical 

and economic sociology  
• Maria Nawojczyk. Universalism vs. Particularism through ESS lenses 

 

Keynote speak by Pascal Petit  

 

Panel 4: “Knowledge Economy”? 

• György Lengyel, Laura Szabó. Resources plans and subjective well being  
• Matti Kohonen. Economic sociology facing a market test in Ghana: revisiting notions of 

calculation and power  
• Miguel Angelo Perondi. The potential of agricultural styles discussion connect the sociology 

to livelihoods (economy) research 
• Patrik Aspers. Knowledge and valuation principles in markets 

 

Panel 5: Social Capital 

• Floris Noordhoff. Poverty and reconversion strategies  
• Ilan Talmud. The effect of industry social capital on employee’s rent capacity  
• Hilde Coffé, Benny Geys. Participation in voluntary associations and value orientations  
• Erik Bähre. New sources of wealth, new sources of conflict redistribution and insurance in 

South Africa 
 

Panel 6: Trust 

• Rafael Marques. Diffuse authorship, limited responsibilities and the problematic trust in 
advances societies  

• Helena Serra. The medical profession and the public: searching for connecting and 
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changing patterns of trust 
• Yuri Veselov. Sociology of trust and transformation theory  
• Nina Ivashinenko. The development stages of financial market and the types of trust 

 

 Panel 7: SME 

• A. Jan Kutylowski. Dishonest competition, coercion and economic behaviours of the Polish  
entrepreneurs  

• Charlie Dannreuther. Small firms and welfare states, the untold twentieth century  
• Marta Varanda. Economic incentives to SME’s: what for?  
• Yulia Trofimova. Cooperation of the local authorities and small business in social practice 

 

Panel 8: Labour Market 

• Ilona Kovács, Sara Falcão Casaca. Employment flexibility in the new service sectors in 
Portugal: an account on ambivalences and paradoxes 

• João Peixoto. Getting a job: immigrant smuggling, networks and informal labour markets in 
contemporary Portugal  

• Leszek Chajewski. Employment precarisation  
 

Panel 9: Theory II 

• João Carlos Graça, João Carlos Lopes. Socioeconomic complexity and the sociological 
tradition: new wine in old bottles?  

• Oliver Kessler. Luhmann, Hayek and the problem of knowledge  
• Gertraude Mikl-Horke. Economic sociology and Austrian economics: historical influences 

and new affinities  
• Jacek Tittenbrun. Between subjectivism and individualism: A critical appraisal of the 

Austrian case for private ownership  
 

Panel 10: New Markets II 

• M. Luisa Sousa.  The emergence of an assemblage auto industry in Portugal: institutions and 
legitimating processes 

• Helena Jerónimo. A contribution to the political economy of waste  
• Ben Manning. Economic ethics behind bared wire: Culture and the economics of POW 

camps 
• Fabien Accominotti. Uncertainty, competition and the market’s social structure. Evidence 

from the Parisian market for modern painting 1922–1929.  
• Roi Livne. Tales form the black box: the evolvement of the Israeli government bond market  
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